
لايحه پذيرش توافقنامه پاريس هنوز از سوي 
دولت به مجلس ارائه نشده است. از طرفي بنا 
به گفته رئيس كميسيون كش�اورزي مجلس 
موانع قانوني براي پيوستن به توافقنامه پاريس 
در هفته پيش رو از ميان برداشته مي شود و از 
كنار هم قرارگرفتن اين گزاره ها اينطور به نظر 
مي رس�د كه دولت قصد دارد  از اج�راي اصل 
77قانون اساسي استنكاف كند و با اين بدعت 
مجلس و شوراي نگهبان را در فرآيند پيوستن 
به توافقنامه پاري�س دور بزنند. طبق اصل77 
قان�ون اساس�ي، عهدنامه ه�ا، مقاوله نامه ها، 
قرارداد ه�ا و موافقتنامه ه�اي بين المللي بايد 
به تصويب مجلس ش�وراي اس�امي برس�د. 

معمولاً اولويت دولت ها در مواجهه با قراردادها و 
توافقات جهاني حفظ منافع ملي آنهاست. بر همين 
اساس حق پذيرش يا عدم پذيرش و حق شرط را 
براي خود محفوظ مي دانند. در اين بين به ندرت 
كشوري ملاحظات سياس��ي جهاني و جلب نظر 
مجامع بين المللي را به عن��وان اصلي ترين دليل 
پذيرش يك كنوانسيون يا توافقنامه برمي گزيند. 
در نتيجه در اغلب كش��ورهاي جهان پيوستن به 
توافقات بين المللي مسير تأييد نهادهاي نظارتي 

داخلي  را طي مي كند. 
اين موضوع در اصل 77قانون اساسي ما به صراحت 
بيان شده اس��ت. با وجود اين، دولت تحت تأثير 
فضاي شكننده توافق برجام، تمايل به همراه سازي 
جامعه جهاني و يارگي��ري بين المللي در مقابله با 
بدعهدي امريكا دارد كه در اين مسير پيوستن به 
توافقات جهاني را حتي بدون تعيين حق شرط در 

دستور كار قرار داده است. 
با اين وجود، نگاه دولت به لزوم پيوستن به توافقنامه 

پاريس موافقان و مخالفاني دارد؛ به طوري كه عموم 
موافقان از سياستمداران نزديك به جريان سياسي 
دولت و مخالفان آن را كارشناس��ان و تحليلگران 

مسائل اقليمي و جهاني تشكيل مي دهند. 
يكي از آخرين مناظرات بر سر پذيرش توافقنامه 
پاريس به دنبال اظهارنظر احمدعلي كيخا، رئيس 
كميس��ون كش��اورزي ميان او و حسن محمدي 

كارشناس انرژي صورت گرفته است. 
 وقتي س�وء مديريت دولت�ي تغيير اقليم 

برداشت مي شود 
كيخا از رفع موانع قانوني براي پيوستن به توافقنامه 
پاريس در هفته پيش رو خبر داده اس��ت. اين در 
حالي است كه هنوز از سوي دولت لايحه مورد نظر 
شوراي نگهبان براي روشن شدن ميزان تعهدات 

ايران به مجلس ارائه نشده است. 
وي در حمايت از لزوم پيوستن به توافقنامه پاريس 
با اشاره به تأكيد وزير امور خارجه كشورمان براي 
الحاق دولت جمهوري اسلامي ايران به اين معاهده 
اشاره كرد و گفته است: با توجه به اينكه هر كشور 
چقدر در توليد گازهاي گلخانه اي مؤثر باشد و از 
تغييرات اقليمي متأثر شده باشند ضرورت الحاق 
به معاهده پاريس مشخص مي شود و از همين رو 
چون ايران از س��ويي در توليد گازهاي گلخانه اي 
سرآمد اس��ت و از سوي ديگر كش��وري است كه 
از تغييرات اقليم متضرر ش��ده، پيوس��تن به اين 

موافقتنامه بين المللي لازم است. 
نماينده مردم زابل، زه��ك و هيرمند در مجلس 
تصريح كرده است: ايران به دليل استقرار در عرض 
جغرافيايي پايين بيش��ترين ضرر و آسيب ها را از 
تغييرات اقليم ديده اس��ت كه وضعيت هامون و 
سيستان و بلوچستان يكي از نمونه هاي آن است و 
به همين منظور خريد و فروش جهاني كربن براي 

جبران خسارت ايران ضروري است. 
اين در حالي است كه محمدي ادعاي كيخا را رد 
كرد و مي گويد: اينكه هامون خشك شده و استان 
سيستان و بلوچس��تان درگير طوفان هاي ش��ن و 

ريزگرد است را نمي توان به تغييراقليم ربط داد. 
وي با ي��ادآوري اين نكته كه م��ا از زمان پيدايش 
زمين در همين عرض جغرافيايي مي زيسته ايم و 
در طول هزاران سال تغييرات مختلف اقليمي را از 
سر گذرانده ايم، خاطر نشان كرد: بايد از اين نماينده 
مجلس پرسيد، چطور در طي هزاران سال گذشته 
هامون دچار اين مشكلات نش��ده؟ آيا مشكل از 
ديپلماسي ضعيف آب نيست؟ آيا در مديريت منابع 
آب دچار مشكل نشده ايم؟ اين مسئله چه ارتباطي 

با خريد و فروش كربن دارد؟
 تنفس مصنوعي مجلس�ي ب�ه اعتماد به 

امريكا 
كيخا در ادام��ه اين گفت وگو به خ��روج امريكا از 
اين پيمان اشاره و عنوان كرد كه خروج امريكا در 
ميزان كارآمدي اين توافقنامه براي ساير كشورها 
تأثيري نداشته و جامعه جهاني خود بايد تكليفش 
را با ايالات متحده به دليل خروج از معاهده پاريس 
مشخص كند، اما بايد توجه داشت كه امريكا در اين 

معاهده تعيين كننده نيست. 
به رغم ادعاي اين نماينده مجلس، خروج امريكا 
به عن��وان مهم ترين منبع تأمي��ن مالي صندوق 
توافقنامه نقش مؤثري در تأمين مالي كشورهاي 
دارد و با خروج اين كشور توان اين صندوق به شدت 

كاهش خواهد يافت. 
اي��ن نماينده م��ردم در مجل��س ده��م در ادامه 
اظهاراتش تصريح كرده: از پيامدهاي خروج امريكا 
از پيمان نامه پاريس، تشديد روند تغييرات مخرب 
زيست محيطي هست، اما از آنجايي كه توافقنامه 

آب و هوايي پاري��س واجد يكس��ري هزينه ها به 
كشورهاست و كشورها براس��اس ميزان سهمي 
كه در آلودگي هوا و ايجاد گازهاي گلخانه اي دارند 
بايد س��هميه اي پرداخت كنند و كش��وري مانند 
ايالات متحده ك��ه مق��ام اول را در توليد گازهاي 
گلخانه اي دارد، هزينه بس��يار س��نگيني است و  
امريكا متضمن صرف هزينه هاي سنگين مي شد، 
بنابراين براساس مقتضيات داخلي كشور خودش 

تصميم گرفته است. 
 تيشه پاريسي به ريشه اشتغال ايراني 

اما به نظر مي رسد، احمدعلي كيخا مطالعه دقيقي 
روي اين پيمان نامه نداشته است، چون اين تصور 
كه خروج امريكا از معاهده هزينه هاي سنگيني را 
براي انتشار بر دوش اين كشور مي گذارد، اشتباه 
اس��ت.  محمدي در اين باره توضيح داد كه برخي 
فكر مي كنند كش��ورها به ميزان انتشار گازهاي 
گلخانه اي با پيوستن به اين پيمان نامه بايد جريمه 
پرداخت كنند، در حالي كه چنين تصوري اشتباه 
است.   وي تصريح كرد: توافقنانه پاريس از كشورها 
مي خواهد كه از ميزان انتشار گازهاي گلخانه اي 
شان كم كنند نه اينكه براي انتشار جريمه پرداخت 

كنند. 
وي با اش��اره به اينكه امريكا در س��ند تعهداتش 
شرط گذاشته است كه هيچ كشوري حق اعتراض 
به امريكا به دليل انتش��ار گازه��اي گلخانه اي در 
طول جنگ جهان��ي دوم و پس از انقلاب صنعتي 
ندارد، گفت: در واقع سازوكار امريكا براي پيوستن 
به اين توافقنامه اين بوده اس��ت كه در سال هاي 
آتي هم نبايد چنين ش��روطي براي اين كشور به 

وجود بيايد. 
 اين كارشناس انرژي خاطرنش��ان كرد: ترامپ با 
وجود اين پيش شرط ها، روند فعلي را هم به دليل 
از بين رفتن 6/5 ميليون فرصت شغلي نپذيرفته 
است. چطور ايران كه بزرگ ترين دارنده منابع نفت 
و گاز اس��ت و كاهش انتشار گازهاي گلخانه تأثير 
قابل توجهي بر اقتصاد و اش��تغالش دارد، حاضر 

است زير بار اين تعهدات سنگين برود؟
 در بخشي ديگر از اين گفت وگو رئيس كميسيون 
آب، منابع طبيعي و كش��اورزي مجلس ش��وراي 
اسلامي اعلام كرده است: مجلس ايرادات شوراي 
نگهبان به قانون پيوستن به معاهده پاريس را در 
هفته آتي رفع و به صحن مجلس ارائه خواهد كرد. 
 اين در حالي است كه ش��وراي نگهبان از مجلس 
و دولت خواس��ته اس��ت س��ند تعهدات ايران به 
موافقتنامه پاريس را ارائه كند و دولت براي پاسخ 
به اين درخواست بايد لايحه اي تنظيم و به مجلس 
تقديم مي كرده كه مفاد آن ش��امل سند تعهدات 
ايران باش��د، اما تا امروز اين لايحه به مجلس ارائه 

نشده است. 
 گفتني اس��ت، در حالي مس��ئولان كش��ور ما بر 
پيوس��تن به توافق پاريس تأكيد دارند كه ايالات 
متحده امريكا با 17/89 درصد ميزان توليد گازهاي 
گلخانه اي به دليل مغايرت اين توافقنامه با منافع 
ملي خود از آن اعلام خروج كرده است. در مقابل 
ايران با 3 /1 درصد خود را موظف به پيوس��تن به 
آن مي داند. در شرايطي كه كمتر از اجراي توافق 
پاريس باقي مانده هنوز بسياري از كشورها برسر 

پيوستن يا نپيوستن به آن به اجماع نرسيده اند.
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سخنگوي ستاد مبارزه با موادمخدر: در بازار ناصرخسرو مي توانيم كارتن كارتن متادون بگيريم

بازگشت 97درصدي معتادان درمان شده با متادون!

پرواز پاستور – پاريس دولت در بهارستان توقف ندارد!
دولت در تاش است توافقنامه پاريس را بدون تصويب مجلس و شوراي نگهبان اجرايي كند

اگر به س�راغ معتادان تحت درم�ان در مراكز 
متادون تراپي برويد، متوجه خواهيد شد تقريباً 
هيچ معتادي تاكنون در اين مراكز درمان نشده 
و تنها اعتيادش به متادون تغيير كرده است و 
سال هاست به اين مراكز رفت و آمد مي كند تا 
ماده مخدرش را از مراك�ز داراي مجوز وزارت 
بهداشت و ستاد مبارزه با موادمخدر بگيرد! اما 
تنها جايي كه مي توان متادون تهيه كرد، مراكز 
ترك اعتياد نيست بلكه در خيابان ناصرخسرو 
ه�م مي توانيد كارتن�ي متادون تهي�ه كنيد. 

بنا بود مت��ادون به عنوان داروي��ي كمك كننده 
در ت��رك اعتياد و تنه��ا در مراك��ز داراي مجوز 
وزارت بهداش��ت و بر دوزهاي مش��خصي مورد 
اس��تفاده قرار گيرد تا افراد داراي اعتياد بتوانند 
ترك راحت تري داشته باش��ند، اما حالا اين دارو 
خودش به چالشي بزرگ تبديل شده به گونه اي 
كه طبق آمارها، مسموميت با اين داروي مخدر 
در صدر مس��موميت هاي دارويي قرار دارد و اين 
خود گواهي است بر جايگزيني متادون به عنوان 
يك ماده مخدر. حالا سخنگوي س��تاد مبارزه با 
موادمخدر با ابراز نگراني درباره نش��ت داروهاي 
مخدر مانند متادون و مرفي��ن در بازار مي گويد: 
وقتي در بازار ناصرخسرو مي توانيم كارتن كارتن 
متادون بگيريم، نمي توانيم نش��ت دارو را به يك 
مركز درمان اعتياد نسبت دهيم و بايد نشت دارو 

از سرچشمه بسته شود. 
»ناصرخسرو« سال هاست با بازار سياه دارو عجين 
شده، آنچنان كه ديگر كمتر كسي به خاطر دارد 
اين خيابان به نام يكي از مشاهير ادبي كشورمان 
نامگذاري شده  است اينكه داروهاي خارجي در 
اين بازار عرضه شوند را مي توان با توجيهاتي نظير 

داروي قاچاق يا تقلبي رفع و رجوع كرد، اما وجود 
داروهاي توليد داخ��ل و داروهايي نظير متادون 
كه عرضه آنها داراي قواني��ن و مقررات خاص و 
تحت نظارت دانشگاه هاي علوم پزشكي صورت 

مي گيرد، ديگر قابل توجيه نيست. 
 تدابير ضد نشت

پرويز افشار، سخنگوي ستاد مبارزه با موادمخدر 
مي گويد: طبق مصوبه ستاد مبارزه با موادمخدر 
داروهاي درمان اعتياد در اختي��ار مراكز درمان 

اعتياد قرار مي گيرد تا نشت نكند. 
معاون ستاد مبارزه با موادمخدر با تأكيد بر لزوم 
شفاف سازي فرآيند توليد تا مصرف شبه مخدرها 
مي افزاي��د: همه مراكز درماني اعتياد كش��ور در 
سامانه اطلاعات درمان س��وء مصرف مواد ايران 
)IDATIS( ثبت و تمام بيماران واقعي هستند و 

ميزان نشت دارو از اين مراكز درماني آنقدر نيست 
كه تبعات آن را به وفور در بازار مي بينم. 

به گفته وي، چند كارخانه داروس��ازي از وزارت 
بهداشت مجوز دارند كه تحت نظارت، داروهاي 
ش��به مخدر مانند بوپرنورفين، متادون، ش��ربت 
تري��اك و مانن��د اينه��ا را توليد كنن��د بعد به 
شركت هاي پخش تحويل و آنها نيز به معاونت هاي 
غذا و داروي دانشگاه علوم پزشكي تحويل دهند، 
سپس براساس س��هميه مراكز به مراكز درماني 
ترك اعتياد تحويل داده و با تجويز پزشك به بيمار 

به عنوان مصرف كننده نهايي داده شود. 
 قصور وزارت بهداشت 

افشار تصريح مي كند: قرار بود براي اينكه داروها 
فقط به دس��ت بيم��اران واقعي برس��د، وزارت 
بهداشت و درمان مكانيس��مي طراحي كند كه 

اينها در داروخانه هاي بيمارس��تاني، دانشگاهي 
يا دولتي و تعدادي از داروخانه هاي منتخب قرار 
گيرد و با دستور پزشك در اختيار بيمار قرار گيرد.  
وي معتقد است، براي اينكه نشت شبه مخدرها به 
حداقل برسد و قابل رصد باشد، داروهاي مخدر 
كه اعتيادآور هستند بايد نشانه دار شوند و از اين 
رو سامانه »تي تك« راه اندازي شد كه هنوز كامل 
نشده، حدود سه سال است كه درباره اين موضوع 
ستاد مبارزه با موادمخدر، مصوبات متعدد دارد. بنا 
به تأكيد وي، متولي اصلي كنترل داروهاي مخدر 
در كشور وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
و سازمان غذا و دارو است، البته سياستگذاري اين 
امر در كميته درمان پيش سازهاي ستاد مبارزه 
با موادمخدر انجام مي ش��ود، ولي مجري وزارت 

بهداشت است. 
 بازگشت 97 درصدي

اما چالش اصلي مراكز متادون تراپي فقدان كارايي 
آنهاست. دكتر حاجي رس��ولي، متخصص ترك 
اعتياد درباره متادون درماني به »جوان« مي گويد: 
تا جايي كه ما ديده ايم و آمارها نش��ان مي دهد، 
ظرف سه ماه 35درصد معتاداني كه ترك كرده اند 
به اعتياد باز مي گردند و حول و حوش يك س��ال، 
93 تا 97درصد عود به اعتي��اد دارند. از نگاه اين 
متخصص درمان اعتياد با گذراندن يك دوره دو 
سه هفته اي نمي توان در حوزه درمان اعتياد ورود 
كرد، در حالي كه هم اكنون تحت چنين شرايطي 
مجوز كلينيك درمان اعتياد براي پزشكان صادر 
مي شود و اين كار به يك ش��غل تبديل شده، اما 
وقتي ما با 10- 12ميليون افرادي مواجه هستيم 
كه بابت اعتياد در بدترين شرايط قرار گرفته اند، 
آيا مي توان به مس��ئله ترك اعتياد به عنوان يك 

شغل نگاه كرد؟ 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 رزنانس با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: تصوير فيش حقوقي 
۹۹ميليون توماني حميدرضا عراقي، مديرعامل شركت ملي گاز ايران، 

شهريور.

 شهريور دخت با انتش�ار اين عكس توئيت كرد:  اي روحاني! 
اينو چي ميگي؟! واقعاً ب��ه كجا داريم ميري��م؟ اون رونق ر چيكارش 
ك��ردي؟ اون وفور نعم��ت ر، اون برخ��ورداري سرش��ار ر چيكارش 

كردي؟آخه پسته خشابي؟!

  احس�ان بداغي توئيت كرد: سرنوشت باغ هاي پسته رفسنجان 
كه بعد از بحران خشكسالي ذغال مي ش��وند و خيلي زود تنها بياباني 
خالي جاي آن باغ ها باقي مي ماند؛ نتيجه توسعه بي قاعده و غيرعلمي 

كشاورزي. حالا دشت هاي رفسنجان نه باغ دارند و نه پسته.

 فدايي حس�ين با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: ش��ما نان 
خشك خورديد و مقابل دشمن ايستاديد و سهم تان از اين سفره، تير 

و تركش بود.

 علي پيرحسين لو توئيت كرد: در جلسه اي با موضوع »ساماندهي 
موتورسيكلت« نشسته ام، با انبوهي از راه حل هاي بي نتيجه. موتورشده 
نماد بي قانوني در شهر و ابزار دورزدن همه قواعد و ضوابط: هم آلاينده 
و هم خطرناك. پليس راهور عملًا كاري نمي كند و بقيه هم منفعل؛ با 

انواع بهانه هاي اجتماعي و امنيتي. واقعاً چه بايد كرد؟

 علي توئيت ك�رد: چه اصراري��ه راجع به چي��زي كه تجربه 
نداريد حرف بزني��د نميدونم. خيلي از تخصص ها توي دانش��گاه 
تدريس نميش��ه و مديرا دقيقاً يه آدم خام رو ك��ه پيش نيازهارو 
داره اس��تخدام ميكنن و پرورش ميدن به جاي يه آدم گرون. من 
اينجوري استخدام شدم، دو نفرم اينجوري استخدام كردم، تا حالا 

هم مشكلي نداشتم باهاشون. 

 سيدمحمد حس�يني توئيت كرد: وزارت كش��ور فرانسه: »هر 
س��ه روز يك زن در فرانسه بر اثر خش��ونت خانگي كشته مي شود. در 
س��ال۲۰۱۷، ۱۰۹زن بر اثر خشونت خانگي توس��ط همسر يا همسر 
سابق به قتل رسيده اند. ديگر در كشورهاي غربي مدعي حامي زنان هم 

وضع بهتر از اين نيست.

  رسول شكري نيا با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: سردار 
باقرزاده همزم��ان با رونمايي از نامه ش��هيد غلام حق ش��ناس در 
اصفهان، خبر كشف پيكر اين شهيد سرافراز را به خانواده اش داد. 
خدا مي دونه حس و حال اين مادر و خانواده زماني كه خبر كشف 
پيكر شهيدشون رو مي دن چيه... اشك و شوق اين مادرشهيد خيلي 

گره ها رو باز مي كنه... 

 منصور اميني توئيت ك�رد: مرحوم حاج اس��ماعيل دولابي 
مي فرمود: مادرت را ببوس، دستش را بوسه بزن، پايش را ببوس، 
تا به گريه بيفتد، وقتي گريه افتاد خودت هم به گريه مي افتي. آن 
وق��ت كارت روي غلطك مي افتد و خدا هم��ه درهايي كه به روي 
خودت بس��ته اي را باز مي كند. اينكه فرمود: بهشت زير پاي مادر 

است؛ يعني تواضع كن. 

 اسماعيل معنوي با انتشار اين عكس توئيت كرد: جمعي از طلبه ها 
و بس��يجي هاي اهواز توي هواي س��رد بعد از بارون رفتن س��راغ مناطق 
حاشيه شهر و به خونه هايي كه دچار آبگرفتگي شده بودن كمك كردند. دم 

شما گرم، اين بهترين بزرگداشت براي سالروز تأسيس بسيج بود... 

  مدير آم��وزش از راه دور وزارت آموزش و پرورش اظهار كرد: حدود 
۱۷۰هزار دانش آموز در بيش از هزار و 6۰۰ مدرسه آموزش از راه دور 
در سراسر كشور تحصيل مي كنند؛ همچنين از بدو تأسيس اين مراكز 
تاكنون ۳ميليون و ۲۰۰هزار دانش آموز از اين مدارس بهره مند شدند. 
  عضوكميسيون بهداش��ت و درمان مجلس با بيان اينكه جابه جايي 
فرس��نگي همراهان بيماران با توسعه سيس��تم هاي آنلاين تأييددارو 
متوقف شود، گفت: بازش��دن دس��ت هاي پنهان با كاهش نظارت بر 
داروهاي اضطراري امكانپذير است؛ بنابراين نظارت جامع در تأييد دارو 

بايد با جديت اعمال شود، اما بروكراسي بيماران را در برنگيرد. 
  رئيس انجمن جراحان گوش،  گلو، بيني و سر و گردن ايران با اشاره 
به اينكه در حال حاضر تجهيزات و وسايل موردنياز براي جراحي در اتاق 
عمل از شركت  هاي معتبر است و كيفيت خوبي دارد، گفت: تحريم ها 
سبب كمبود برخي از اين وسايل شده و علاوه بر افزايش هزينه ها گاهي 

به سختي تهيه مي شود. 
  ش��ينا انصاري، مديركل دفتر پايش فراگير با اع��لام خبر رونمايي 
اس��تاندارد ملي س��امانه هاي پايش لحظه اي و آنلاي��ن منابع آلاينده 
محيط زيست گفت: استانداردهاي ملي سامانه هاي پايش لحظه اي و بر 
خط )آنلاين( منابع آلاينده محيط زيست كه با بيش از ۹۰۰نفر ساعت 

كار تخصصي، نهايي و ابلاغ  شده است، اين هفته رونمايي مي شود. 
  دبير شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي كشور با اشاره به اينكه 
كاتاليست هم مانند لاستيك، تسمه تايم و روغن موتور بايد بعد از مدتي 
عوض شود، اظهار كرد: موضوع ديگري كه قرار است در معاينه فني به 
آن توجه شود، بررسي جاي نصب كاتاليست است؛ به طوري كه اگزوز 
خودرو بررسي مي شود و اگر جاي كاتاليس��ت دستكاري شده باشد، 

مشخص شده و از دادن مجوز ممانعت به عمل خواهد آمد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  2

هيركاني به نام ايران ثبت جهاني مي شود
جنگل ه�اي هيركان�ي ك�ه قديمي تري�ن زيس�تگاه كره زمي�ن 
را تش�كيل داده ان�د، ب�ه ن�ام اي�ران جهان�ي مي ش�وند. 
جمهوري آذربايجان در س��ال ۲۰۰6ميلادي، پرونده اي را به يونسكو 
پيش��نهاد كرده بود تا بخش كوچكي از جنگل هاي هيركاني را كه در 
كشورش واقع شده به صورت مستقل، به نام خود ثبت جهاني كند كه 
ايران به اين پرونده اعتراض كرد. دو سازمان جهاني يونسكو وIUCN يا 
همان كميته بين المللي حفظ ميراث طبيعي و ارگان مشورتي يونسكو 
اين پرونده را بررسي و اين اقدام را از سوي آذربايجان به صورت مستقل 
رد كردند، زيرا بيش از ۹۰درصد جنگل هاي هيركاني در ايران و بخش 
كوچكي از آن در كشور آذربايجان است، بنابراين آذربايجان نمي توانست 
بدون مشاركت ايران »جنگل هاي هيركاني« را ثبت جهاني كند.  بعد از 
آن ايران، پرونده ثبت جهاني هيركاني را براي درج در فهرست ميراث 
طبيعي تهيه و به معرفي ۱۵نقطه از پنج اس��تان از جمله »پارك ملي 
گلستان« پرداخت.  فرهاد نظري، مديركل دفتر ثبت بناها و محوطه هاي 
تاريخي كشور مي گويد: »۹8 درصد جنگل هاي هيركاني در ايران قرار 
دارد و تنها ۲درصد آنها به كش��ور آذربايجان مي رسد. يونسكو به اين 
نتيجه رسيده كه نمي تواند يك بند انگشت از جنگل هاي هيركاني را به 
 نام جمهوري آذربايجان ثبت جهاني كند. ايران براي اينكه يونسكو را به 

اين نقطه برساند، سال ها تلاش كرده است.«
ماه گذشته چند نفر از كارشناسان و ارزيابان يونسكو به ايران آمدند و از 
سه سايت جنگلي در استان گلستان و سه سايت در استان گيلان و شش 
سايت در استان مازندران كه در اين پرونده كانديد هستند، بازديد كردند.  
آنها قرار است گزارش نهايي خودشان را تا فروردين سال ۱۳۹8توسط 
اتحاديه جهاني حفاظت به يونسكو ارائه دهند و براساس آن جنگل هاي 

هيركاني پس از ۱۲سال مناقشه به نام ايران ثبت شوند. 

بازداشت و احضار نفوذي هاي
 حوزه كنترل جمعيت

هم�كاري  ب�ا  كش�ور  امنيت�ي  نهاده�اي  از  يك�ي 
دس�تگاه قضاي�ي تع�دادي از عناص�ر نف�وذي در ح�وزه 
اس�ت.  ك�رده  احض�ار  و  بازداش�ت  را  جمعي�ت  كنت�رل 
اين افراد با اقدامات شبكه اي خود، در پوشش فعاليت هاي علمي اقدام 
به نفوذ در دستگاه هاي مختلف حاكميتي و مانع آفريني در برابر اجراي 

صحيح سياست هاي كلي نظام در زمينه جمعيت كرده اند. 
به گزارش فارس، »م. ب« كه مدت ها تحت عنوان پژوهش��گر فعاليت 
مي كرده و دوتابعيتي نيز هست، بازداشت ش��ده و برخي افراد در اين 
رابطه نيز چندين مرتبه احضار ش��ده اند.  اين افراد ب��ا نفوذ در برخي 
نهادها مانند وزارت علوم، وزارت بهداشت، مركز پژوهش هاي مجلس، 
س��ازمان برنامه و بودجه، مركز آمار و مركز بررس��ي هاي استراتژيك 
رياست جمهوري اقدام به ممانعت از تحقق صحيح سياست هاي كلي 
نظام مي كردند.  سال 93 رهبر انقلاب سياست هاي كلي »جمعيت« را 
كه براساس بند يك اصل 110 قانون اساسي و پس از مشورت با مجمع 
تشخيص مصلحت نظام تعيين شده است، ابلاغ كردند.  اين سياست ها 
در راستاي اهميت مقوله جمعيت در اقتدار ملي و با توجه به پويندگي، 
بالندگي و جواني جمعيت كنوني كشور به عنوان يك فرصت و امتياز و 

در جهت جبران كاهش نرخ رشد جمعيت و نرخ باروري، ابلاغ شدند.

درد دل هاي يك مخاطب در مورد تيتر يك »جوان«:

همه سرمايه عمر يك مرد فداي مهريه !
»يك سكه در ماه هزينه نگهداري هر زنداني مهريه« اين تيتر گزارش 
صفحه اجتماعي و تيتر يك روزنامه ش��نبه بود كه با اس��تناد به گفته 
مس��ئولان مبني بر هزينه روزانه ۱۵۰هزار تومان براي نگهداري يك 
زنداني مهريه نوشته شده بود. رقمي كه با حساب سرانگشتي به صورت 
ماهانه ۴ميليون و ۵۰۰هزار تومان مي شود. در گزارش منتشر شده بر 
اين نكته تأكيد داشتيم كه با پس انداز همين پول توسط دولت و آزادي 

يك زنداني مهريه، مطالبه مهريه يك خانم قابل پرداخت است. 
پيرو اين گزارش و س��اير نقل قول ها از مديرعامل ستاد ديه كشور بود كه 
روزگذشته مرد ميانسالي با روزنامه تماس گرفت و نسبت به بخش هايي 
از گزارش فوق انتقاداتي را مطرح كرد. وي در گفت وگويي كه شبيه درد 
و دل هاي نانوشته و ناگفته بود، به جمله اي در گزارش اشاره كرد مبني بر 
اينكه »اغلب پرونده هاي مهريه با دريافت تنها ۱۰ سكه مختومه مي شوند.« 
هر چند كه اين جمله نقل قول مستقيم از اسدالله جولايي، مديرعامل ستاد 
ديه كشور بود، اما مخاطب ميانسال جوان عقيده داشت كه اين طور نيست 
و دادگاه مادامي كه دارايي هاي يك عمر مرد را نگيرد، حكم صادر نخواهد 
كرد. وي خود را قرباني همين ماجرا مي دانس��ت و گفت كه در سال 68 
ازدواج كرده و آن زمان در عالم جواني و عاشقي ۲۵۰سكه تمام بهار مهريه 
همسرش كرده است. ازدواجي كه ثمره آن دو فرزند ۲۳ و ۱۷ ساله شده، 
اما همسر گرامي ايشان دو سال است كه مطالبه مالي نموده و با همين نگاه 
اقدام به اخذ مهريه خود كرده است. آنطور كه مخاطب جوان تعريف مي كرد 
از همان روزهاي اول قصد پرداخت مهريه را داشته، اما خانم نپذيرفته است. 
حالا بعد از چندين سال و افزايش قيمت سكه، تمام دارايي مرد، مطالبه مالي 
خانم شده است. هر چند كه مخاطب جوان گفت بدهكار مهريه نيست، اما 
به هر حال ماحصل زندگي خود را كارگاهي مي دانست كه از دست خواهد 

رفت. بي آنكه بداند فرزندان خود را چگونه بزرگ كند. 
 مصطفي حاتمي از كرج

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  یک


